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ЕЛЬЦЫН ПАЙШОЎ,
ЗАСТАЎСЯ ПУЦІН
 ЧАГО ЦЯПЕР ЧАКАЦЬ БЕЛАРУСІ АД РАСІІ?

СТАР. 2, 4 СТАР.5

ЛУКАШЭНКА ПРАПАНУЕ
ЗАКРУЦІЦЬ КРАН

ЦІ ЧАРНОБЫЛЬ БОЛЬШ
НЕ ХВАЛЮЕ БЕЛАРУСАЎ?

Працяг – на стар. 3

25 красавіка Расія развіта
лася з Барысам Ельцыным.

Калі б нават пасля Ельцы
на застаўся толькі яго подпіс
– разам з подпісамі Шушкеві
ча  і  Краўчука  –  пад  Бела
вежскімі пагадненнямі, якія
засведчылі распад Савецкага
Саюза, дык і тады імя гэтага
чалавека засталося б у гісто
рыі. І не толькі расійскай.

Ельцын  быў  і  застаўся
больш,  чым  першым  прэзі
дэнтам  Расіі.  Ён  стаў  баць
камзаснавальнікам  новай
дзяржавы  пад  назвай  Рас
ійская Федэрацыя. Хто б што
ні гаварыў сёння, не ў апош
нюю чаргу дзякуючы гэтаму
факту на месцы СССР бяск
роўным  шляхам  паўсталі  і
іншыя незалежныя дзяржа
вы.

Апошнім разам дзяржаў
ная жалоба зза смерці вы
шэйшага кіраўніка абвяшча
лася ў Маскве 22 гады назад.
Генеральны  сакратар  ЦК
КПСС  Чарненка  памёр,  як  і
ягоныя папярэднікі, “на бая
вым пасту” – то бок, у бальні
чнай палаце, пры ўсіх паса
дах і рэгаліях. Іншым шляхам
пакінуць  вышэйшы  пост
было ўжо нельга.

Ельцын  апошнія  шэсць
гадоў не займаў ніякіх паса
даў. 31 снежня 1999га году
ён заявіў аб сваёй добраах

вотнай  адстаўцы.  Гэты  быў
фантастычны акт.

Фантастычным выглядала
ўжо з’яўленне Ельцына на са
вецкім палітычным алімпе ў
сярэдзіне 80х гадоў. Фантас
тычнай была і папулярнасць
у народзе наменклатурнага
партработніка з Сібіры.

У  чэрвені  1991  году  на
першых прэзідэнцкіх выба
рах за яго прагаласавала аб
салютная большасць дарос
лага насельніцтва Расіі. У аб
салютным  вылічэнні  гэты
факт  варты  кнігі  рэкордаў
Гінеса. (Больш людзей на дэ
макратычных выбарах гала
суюць  хіба  толькі  ў  Індыі  –
але там пасада прэзідэнта не
мае такога значэння.)

Фантастычным былі з’яў
ленне Ельцына на танку ля
Белага дому падчас камуні
стычнага путчу і потым рос
пуск  КПСС  адным  яго  рос
чыркам пяра.

Фантастычнай і жахлівай
была карціна расстрэлу Бе
лага дому танкамі. Не менш
фантастычным  стала  і  тое,
што палітычныя ворагі Ель
цына, якія выступілі супраць
яго са зброяй у руках, праз
некаторы час усе былі вызва
леныя з турмаў па амністыі.

Фантастычнай была гісто
рыя падзення Ельцына з мас
та ў раку па дарозе на дачу.

Фантастычным  быў  і  той
факт, што ён праспаў у сама
лёце сустрэчу з прэзідэнтам
Ірландыі.  І тое, як ён дыры
жыраваў аркестрам у Берлі

не.
Усё гэта робіць Ельцына

героем амаль казачным, был
інным. Многія ягоныя выказ

У чаканні жалобнай працэсіі, Масква, 25 красавіка 2007 году.
Фота Віктара Грачова. РІА «Новости».
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ЧАМУ ЧАРНОБЫЛЬ ПЕРАСТАЎ ХВАЛЯВАЦЬ
БЕЛАРУСКАЕ ГРАМАДСТВА?
ІЗАБЭЛА, ПЕНСІЯНЕРКА З ХОЙНІКАЎ:

“АД АБЫЯКАВАСЦІ”
Ад абыякавасці. Нікому мы не патрэбныя. Давалі раней пу

цёўкі. Людзі адпачываць ездзілі. Хто не ездзіў, грошы плацілі.
Цяпер  адмянілі.  Ужо  няма  гэтага.  Значыць,  чыстая  зона.
Ліквідатарскія гэтыя аплачвалі. Ужо не аплачваюць. Ужо ўсё,
значыць, добра ў нас. А якое дабро? Няма дабра. Напрыклад,
у мяне бранхіяльная астма. Другая хвароба – цукровы дыя
бет. На таблетках сяджу. Такое жыццё. І так усе людзі. Усе па
галоўна. Усе хворыя. То зоб, то рак. Пішыце, што радыяцыя
пагубіла людзей. Багата пагубіла.

УЛАДЗІМІР КОЛАС, КІНАРЭЖЫСЁР:

“НЕ ДУМАЦЬ ПРА СТРАШНАЕ”
Напэўна, беларускае грамадства, як любы жывы арганізм,

спрабуе не думаць пра самае страшнае. Падсвядома імкнец
ца выштурхнуць гэтыя думкі з кола сваіх самых блізкіх кло
патаў. І як любое грамадства, беларускае хоча радавацца жыц
цю і не клапаціцца пра сумнае. Але гэта не заўсёды ідзе на
карысць. І гэта сапраўды з’ява вельмі небяспечная. Дзяржава
спрыяе, дапамагае грамадству забыцца, каб не думаць пра гэ
тае сумнае. Замест таго, каб змагацца з гэтай з’яваю і вы
ходзіць з сітуацыі. Як калісьці выходзілі з яе, напрыклад, япон
цы. Наша дзяржава супакойвае, кажа: “Усё ў парадку”. Аказва
ецца, і жыць там можна і хутка будуць казаць, што гэта нават
карысна для здароўя. Ад такой з’явы, якая штодня нам пагра
жае, нельга хавацца і спрабаваць на яе забыцца.

ТАЦЯНА, ХАТНЯЯ ГАСПАДЫНЯ:

“ХВАЛЮЕ ДА АДЧАЮ”
Тых, каго Чарнобыль закрануў непасрэдна, гэтая прабле

ма вельмі хвалюе. Хвалюе кожны дзень. Да адчаю. Бо Чарно
быль – гэта першнаперш хворыя дзеці. Што тычыцца ас
татніх, дык час лечыць. Такая ўласцівасць псіхікі чалавечай –
забывацца на кепскае.

СЯРГЕЙ КАЛЯКІН, ЛІДЭР ПАРТЫІ КАМУНІСТАЎ:

“ДЗЯРЖАВА НЕ ЗАЦІКАЎЛЕНАЯ”
Тую частку грамадства, якая пражывае на забруджаных тэ

рыторыях, хвалюе гэтая праблема, і яны на сабе яе адчува
юць. А ў цэлым у грамадстве няма адчування, што гэтая праб
лема хвалюе ўрад. Гэта ілюзія існуе зза таго, што гэтая тэма
не ўздымаецца ў сродках масавай інфармацыі. У нас асноў
ныя СМІ – дзяржаўныя. А дзяржава не зацікаўленая, каб гэтыя
тэмы ўздымаліся і абмяркоўваліся. Я думаю, што гэта мэтаск
іраваная дзейнасць нашай улады, якая апошнім часам сама
не вельмі шмат займаецца гэтаю справай.  І наогул, многія
пытанні, якія раней вырашаліся – напрыклад,  ільготы, якія
мелі “чарнобыльцы”, яны сёння панішчаныя. І таму гэта для
дзяржавы не вельмі цікавая і прыемная тэма. Таму такое ад
чуванне, што Чарнобыль не хвалюе грамадзян. Насамрэч хва
люе, і хвалюе найперш тых, хто мае патрэбу ў дзяржаўнай да
памозе.

КАНСТАНЦІН, ПРАДПРЫМАЛЬНІК:

“ЗЗА СПЕКУЛЯЦЫЯЎ НА ТРАГЕДЫІ”
Сапраўдная трагедыя – гэта людзі, якія былі выгнаныя са

сваёй зямлі. Ад сваіх хатаў, ад сваіх могілак, ад сваіх краяві
даў. У чужыя ім гарады і рэгіёны. Вось гэтае перасяленне аг

ромністай колькасці народа – гэта ёсць сапраўдная трагедыя.
Трагедыя падману, калі ім не казалі, што трэба ёд піць у пер
шыя гадзіны. А пасля сказалі – праз два месяцы. Чарнобыль
стаў аб’ектам для спекуляцыяў. Пачалося непрыстойнае ма
радзёрства на гэтай тэме. Палітычнае, эканамічнае, культур
нае. Мой паклон Алексіевіч. А трагедыя людзей, па сутнасці
дэпартаваных са сваёй зямлі, яна засталася ў ценю.

ВАСІЛЬ НЕСЦЯРЭНКА, НАВУКОВЕЦ:

“ХВАЛЮЕ МАЛАДЫХ БАЦЬКОЎ”
Я думаю, што хвалюе. Бо згубілі здароўе дзяцей. Гледзячы

на тое, як яны хварэюць, нельга быць абыякавым. Я ўжо 20
гадоў займаюся Чарнобылем. За гэты час мы абследавалі на
спектрометрах больш за трыста тысяч дзяцей. У лютым два
тыдні быў у Нямеччыне. Памятаю, як у царкве сабралася ча
лавек 70. Я гадзіну ім распавядаў, а пасля яны яшчэ гадзіну
распытвалі, як можна нашым дзецям дапамагчы. А вось у
Мінску можна сабраць людзей, якія пыталіся б, як дапамагчы
дзецям суседняй краіны? Напэўна, жабрак не можа дапамаг
чы ні сабе, ні іншым. Гэта альбо чэрствасць, альбо прыгнеча
насць пад уздзеяннем Чарнобыля.

Мы адпраўляем дзяцей у Германію, Аўстрыю, Францыю, за
раз рыхтуем групу ў Іспанію. Я бачу, колькі да мяне звяртаец
ца бацькоў з просьбай дапамагчы ім. Мы намагаемся дапа
магчы шматдзетным сем’ям. Мы бачым, якія аслабелыя дзеці
ад’язджаюць – бледныя, зялёныя. А вяртаюцца зусім іншымі.
Зараз мы робім прэпарат, які абараняе імунную сістэму дзя
цей. Калі мы хочам, каб на гэтай зямлі жыццё працягвалася,
мы павінны думаць пра іх.

ВАЛЕР ДРАНЧУК, ЭКОЛАГ:

“ІДЗЕ ТАТАЛЬНАЯ АПРАЦОЎКА”
Звязваю гэта з тым, што Чарнобыль даўно перастаў хваля

ваць уладу. Так усё завязана ў нашым грамадстве, што чала
век заўсёды зважае на тое, што робіць улада. Што яна прапа
нуе, што яна прапагандуе. На вялікі жаль. Так быць не павін
на, але так ёсць. Калі дванаццаць гадоў адзін чалавек да
водзіць усяму грамадству, што даўно пара ў зоне збіраць
ураджаі, дык урэшце людзі змірыліся з гэтым. Уся наша прапа
ганда, уся наша ідэалогія скіраваная на тое, каб давесці – там
жыць можна. Ідзе татальнае заспакаенне грамадства. Гэта ап
рацоўка. І гэта не толькі з Чарнобылем, так і з экалогіяй на
огул. Людзі вераць таму, што гаворыць улада.

НАТАЛЛЯ АДАМОВІЧ, ЛІТАРАТУРАЗНАЎЦА:

“САМА ЗАДАЮ САБЕ ГЭТАЕ
ПЫТАННЕ”

Чаму ж не хвалюе? Актыўную частку грамадства якраз гэ
тая праблема хвалюе. Пісьменнікаў, навукоўцаў. На “Чарно
быльскім шляху” бачыш адных і тых людзей. А што тычыцца
шырокіх колаў... Напэўна, людзі стаміліся. Пры штодзённым
клопаце пра ежу ім ужо не да радыяцыі. Як бабкі казалі, “не
бачна, і ладна”. Хаця хваробаў і большае, абыякавасць расце.
Сама задаю сабе гэтае пытанне. І не ведаю адказу. Можа, мой
бацька б і адказаў. Чаму так? У Адамовіча было сярод улюбё
ных адно выказванне Дастаеўскага: “Чалавек – істота, якая да
ўсяго прызвачайваецца”. Можа, і да Чарнобыля мы прывыклі?

Дзённікавыя запісы Алеся Адамовіча пра Чарнобыль –
на стар. 4
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Пікет супраць скасавання льготаў студэнтам і школьнікам
правёў незарэгістраваны рух «Бунт», Мінск, 20 красавіка 2007
году.

ванні зрабіліся часткай фаль
клору – пра 35 снайпераў у
Чачні, пра “ракіровачкі” з “за
гагулінамі”.

Гэта не значыць, што рэ
альны Ельцын быў пазбаўле
ны недахопаў. Пры ўсёй шы
рыні  і цэласнасці натуры ён
быў сатканы з недахопаў і су
пярэчнасцяў.

Яго ненавідзелі і ненавід
зяць не толькі камуністы, але
і мільёны простых грамадзя
наў Расіі – тых самых, што за
яго галасавалі. Ненавідзяць
зза няспраўджаных надзеяў
на  лепшае  жыццё,  зза  рэ
формаў (якія так і не былі за
вершаныя), зза сацыяльнай
няроўнасці (як быццам яе не
было да Ельцына), зза алігар
хаў, зза злому звыклых ус
тояў, зза таго, нарэшце, што
“разваліў вялікую краіну”.

Ельцын  быў  рэфармата
рам.  Але  ён  не  быў  еўра
пейскім палітыкам. Чаго вар
ты адзін толькі бессэнсоўны
“кідок” расійскіх дэсантнікаў
у Косава!

З  яго  маўклівай  згоды  ў
1996м годзе Строеў і Чарна
мырдзін  прыехалі  ў  Мінск
падчас  канстытуцыйнага
крызісу, каб падтрымаць Лу
кашэнку  і  ягоны  тагачасны
курс на інтэграцыю з Расіяй.
А чаго вартыя колішнія ель
цынскія фаварыты Каржакоў,
Барадзін? Былы крамлёўскі
заўгас зараз кіруе сакратары
ятам Саюзнай дзяржавы Бе
ларусі і Расіі, дамову аб ства
рэнні  якой  з  Лукашэнкам
падпісаў, зноўтакі Ельцын.

І  ўрэшце,  Ельцын  зрабіў
сваім пераемнікам кіраўніка
ФСБ Пуціна. Цвярозы і праг
матычны Захад менавіта гэты
факт лічыць галоўным выні

кам праўлення “цара Бары
са”.  Менавіта  пры  Ельцыне
закладаўся падмурак цяпе
рашняга  рэжыму  ў  Расіі.
Толькі калі для яго вайна ў
Чачні была, хутчэй, трагічнай
памылкай, пры Пуціне тая ж
вайна  стала  і  сродкам  і
сімвалам  новай  імперскай
палітыкі Крамля.

Ельцын адмовіўся ад ула
ды  не  зусім  добраахвотна.
Ясна, што гэта стала вынікам
дамоўленасці розных кланаў,
і  Пуцін,  у  прыватнасці,  даў
гарантыі бяспекі свайго па
пярэдніка  і  ягонай  сям’і  (у
шырокім сэнсе). Да апошняга
часу  Пуцін  захоўваў  вер
насць  нейкім  абавязацель
ствам, у тым ліку маральным.
Пахаванне  Ельцына  на  вы
шэйшым  дзяржаўным  уз
роўні  –  таксама  аб  гэтым
сведчыць. Пуцін, аднак, зас
таўся адзіным дзяржаўным

Напярэдадні чарговай га
давіны Чарнобыльскай катас
трофы лідэр дэмакратычных
сілаў  Беларусі  Аляксандр
Мілінкевіч наведаў пацярпе
лыя ад радыяцыі раёны Бела
русі. Ён сустракаўся з жыха
рамі  Лунінецкага  і  Сто
лінскага  раёнаў  Брэсцкай
вобласці,  наведаў  Мазыр,
Хойнікі, Брагін і Гомель. По
тым накіраваўся на Магілёў
шчыну.

Падчас сустрэчы з жыха
рамі  Гомеля  Мілінкевіч,  у
прыватнасці, адзначыў: “Ула

да скарачае дапамогу людзям
у Чарнобыльскай зоне. Пас
таянна,  адміністрацыйным
шляхам,  змяншаецца  коль
касць  населеных  пунктаў,
якія знаходзяцца ў зонах ра
дыяцыйнага  забруджання.
Змена статуса гэтых населе
ных пунктаў вядзе да адмены
ільготаў насельніцтву, якое
там жыве. Таксама скарача
юцца  ільготы  ліквідатарам
аварыі  на  ЧАЭС.  Сёння  на
разглядзе Савета міністраў
знаходзіцца праект пастано
вы, якая прадугледжвае ска

рачэнне  памеру  ільготаў
ліквідатарам”.

Беларускае тэлебачанне
напярэдадні  адмовіла
Мілінкевічу ў выступленні на
чарнобыльскую тэму. Кіраўн
іцтва БТ назвала гэтую тэму
неактуальнай.

26  красавіка  Мілінкевіч
мае браць удзел у традыцый
ным “Чарнобыльскім шляху”
ў Мінску. Аргкамітэт па яго
правядзенні правёў напярэ
дадні  прэсканферэнцыю. На
ёй было падкрэслена, што за
яўнікі  акцыі  прыйдуць  26
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чыноўнікам, які публічна вы
казаў прызнанне заслуг пер
шага прэзідэнта.

Што будзе цяпер, калі не
стала Ельцына – “бацькізас
навальніка”,  стваральніка
расійскай канстытуцыі – той
самай канстытуцыі, якая аб
мяжоўвае прэзідэнцтва дву
ма тэрмінамі? Мы не ведаем.
Але, думаецца, што нашчадкі
ельцынскай палітычнай сістэ
мы, крамлёўскія ўладалюбцы
могуць смела зняць маскі дэ
макратаў. І адкінуць апошнія
рэшткі сораму і сумлення.

Эпоха  Ельцына  ў  Расіі
скончылася. Пачынаецца но
вая,  яшчэ  больш  жорсткая
эра.

Падчас яго пахавання ужо
былі бачныя яе сполыскі над
Крамлём.

А. Уласаў

красавіка ў 18.00 на плошчу
Якуба Коласа, каб правесці
людзей да дазволенага месца
збору ля плошчы Бангалор.

 Лідэр партыі БНФ Вінцук
Вячорка паведаміў, што ад
ной з  ініцыятыў Народнага
фронту з’яўляецца дапамога
хворым дзецям, пацярпелым
ад  аварыі  на  ЧАЭС.  Ён  рас
павёў пра наведванне дзіця
чай анкалогіі ў Бараўлянах, а
таксама пра планы дапамогі
дзецям,  якія  жывуць  у  заб
руджанай зоне.

Паводле СМІ

ЕЛЬЦЫН ПАЙШОЎ, ЗАСТАЎСЯ ПУЦІН
 ЧАГО ЦЯПЕР ЧАКАЦЬ БЕЛАРУСІ АД РАСІІ?

Працяг. Пачатак на с тар 1:
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13-15 траўня 1986 году

Один из участн/иков/ пер
вого испыт/ания/ ядерного
устройства, увидев гриб, ска
зал:

 — Теперь все мы – него
дяи!

Думаю, что и проектиров
щики, и строители, и экплуа
тационщики (и те, кто торо
пил их всех, чтобы отрапор
товать досрочно – помним
фанфары, когда принимали
«досрочный» объект) – все,
если бы они умели быть чес
тными,  повторили  бы  эти
слова.

И вот еще это, м.б.  глав
ное: не следует ли вернуться
нашим специалистам к воп
росу,  дискуссии  к/отор/ая
была свернута в свое время
явно  волевым,  бюрократи
ческим нажимом: следует ли
строить такие станции близ
больших городов. Например,
в 30 км. от Минска (заметьте
и цифрато, цифра, которая
столько  раз  повторяется  в
связи с Чернобылем – 30 км
зона!). Что достигается, эко
номится?  Да  один  такой
Чернобыль вблизи Москвы,
Лен/ингрa/да, Киева, Минска
–  страшно  и  вообразить  –
вот тут уже наэкономим!

Что бы мы теперь ни писа
ли, ни провозглашали – свя
тая (а точнее слепая) вера в
надежность  таких  станций
подорвана не менее, чем на
поколениедва. И кто имеет
право создавать психол/оги
ческое/ напряжение огром/
ному/  городу  таким  сосед
ством?

И снова спросим себя: есть
ли хоть один серьезный уче
ный: к/отор/ый скажет, что

100% безопасность возможна
в ближайшие 50 лет? Вряд ли.
Так как же можно?

К вопросу этому надо воз
вращаться заново. Если уж
гласность, то в этом должна
быть предельная. Несмотря
на то, что именно – в ядер/
ных/ делах – особенно уютно
поселяется бюрократическая
триада: чудо, тайна, автори
тет. (Тады размова вялася пра
будаўніцтва АЭС у Рудзенску
пад Мінскам. Потым – пра
Браслаўшчыну. Зараз вядзецца
размова пра будаўніцтва
атамнай станцыі на пляцоў-
цы пад Краснаполлем на Магі-
лёўшчыне. Але актуальнасьць
праблемы, пастаўленай Ада-
мовічам, ад гэтага не здыма-
ецца. Толькі галоснасці ўжо
няма – рэд.)

9 красавка 1991 году

“На ўвесь свет вядома: са
мыя паслухмяныя слугі сістэ

мы,  імперыі  –  бел/арус/кія
партакраты. Нядаўна вядомы
стаў і яшчэ адзін доказ таго:
аказваецца,  у  60я  гады  на
Палессі выпрабоўвалі тактыч/
ную/ ядзер/ную зброю. Ваен
ныя  пажадалі,  нашы  тут  жа
згадзіліся. Так што мы мелі
Чарн/обыль/  ужо  тады.
Толькі не ведалі.

Калі 2 чэрв/еня/ 86 г. я быў
у  Слюнькова  (тагачаснага
першага сакратара ЦК кам-
партыі Беларусі – рэд.) па чар
ноб/ыльскіх/ справах, ён з за
хапленнем расказваў, як быў
ім  і Кавалёвым задаволены
Рыжкоў, што яны ў адрознен
не  ад  украінцаў,  нічога  не
просяць, а гатовыя нават па
лівальныя  машыны  аддаць
Кіеву.  Вось  там  я  зразумеў
канчаткова: уся гэтая партыя
можа толькі гулагі будаваць,
вялікія ці малыя. Але рэспуб
ліканская  /кампартыя/  —
гэта  яшчэ  жахлівей.  І  калі

АЛЕСЬ АДАМОВІЧ:
“НЕ БЫВАЕ ЛЁКАЙ
ЛЕПШЫМ ЗА ПАНА”
ФРАГМЕНТЫ ПІСЬМЕННІЦКАГА ДЗЁННІКА*

яны  будуць  заўтра  замест
маск/оўскай/ партакратыі на
вязваць  сябе  –  маўляў,  мы
таксама беларусы, мы за са
маст/ойную/ камуніст/ычную/
Беларусь, не верце ім.

Нічым яны не лепшыя: ды і
не  бывае  лёкай  лепшым  за
пана.  І  не  дай  Бог,  панам
стаць яму. Без вас хопіць У
вас было 74 /гады/. Вы ўжо
паказалі, на што здатныя.

У гіст/орыі/ нашай 20 ст/
агоддзя/ былі тры пагрозы:
сталінская,  гітлераўская,  а
цяпер вось – ядзерначарно
быльская. Перад сталінскай
мы былі разгубленыя. Не ве
рылі  яшчэ,  што  “свае”  гэта
могуць.  Таму  і  цела  і  душа
была растаптана.

Перад гітлер/аўскай/ мы
аб’ядналіся,  і  хоць  страты,
але душу збераглі.

І вось цяпер: супраць
чарн/обыльскага/ атама і
той сістэмы, якая стала
сімвалам яе – камуністыч/
най/. І аб’ядн/аць/ нас суп-
раць “атама” можа толькі
маналіт/нае/ супрацьст/аян-
не/ сістэме. Толькі пазбав/
іўшыся/ ад яе, мы выжывем”.

*Фрагменты з кнігі “Алесь
Адамовіч …Імя гэтай зорцы
Чарнобыль“. Мінск, “Ковчег”,
2006. Складанне і каментар
Н.А.Адамовіч.

У 1989 годзе на 1-м з’ездзе
народных дэпутатаў СССР і
на наступных з’ездах
пісьменнікі Алесь Адамовіч,
Васіль Быкаў, а таксама  Ста-
ніслаў Шушкевіч, некаторыя
іншыя беларускія палітыкі ўва-
ходзілі ў міжрэгіянальную дэпу-
тацкую групу разам з Андрэем
Сахаравым  і Барысам Ельцы-
ным.

Першы «Чарнобыльскі шлях». У цэнтры — Алесь Адамовіч і
Юрась Хадыка. Мінск, 30 верасня 1989 году. Фота з кнігі «... Імя гэ-
тай зорцы Палын».
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Аляксандр Лукашэнка не
ведае, што рабіць далей, якім
эканамічным шляхам ісці. Та
кую выснову можна зрабіць з
ягонага сёлетняга паслання.

Калі ўважліва прыгледзец
ца,  то  прамова  Лукашэнкі
была  шмат  у  чым  самавык
рывальная. Прыкладам, выс
вятляецца, што створаная ім
сістэма не падпарадкоўваец
ца  кіраўніку.  Колькі  часу
таму  ўжо  было  загадана
зменшыць колькасць ліцэн
зіяў, неабходных для прадп
рымальніцкай дзейнасці? О
о,  ужо  далёка  ня  ўсе  гэта
прыгадаюць. Бо скасаванне
ліцэнзіяў да мінімуму было
запісана яшчэ ў перадвыба
чай праграме Аляксандра Лу
кашэнкі 2001 году.

Пасля былі рапарты, што
ўсё зроблена. Лукашэнка на
ват паспеў яшчэ раз “перааб
рацца”.  І  раптам  –  на  табе!
Першая асоба дзяржава даве
далася, што замест ліцэнзіяў
уведзеныя дазволы. Каб ад
чыніць сціплую кавярню пры
шашы, іх патрэбна ажно 42!

Натуральна,  вінаватымі
зрабілі  чыноўнікаў.  Аднак,
паводле прэзідэнцкай дырэк
тывы  пра  дэбюракратыза
цыю,  у  падобных  выпадках
мусіць несці адказнасць не
толькі  выканаўца,  але  й
кіраўнік,  які  не  здолеў  на
ладзіць эфектыўную сістэму
працы  і  пракантраляваць
уласных падначаленых. Такім
чынам, чакаем, калі Лукашэн
ку пакараюць за парушэнне
ўласнай дырэктывы.

Яшчэ  больш  яскравым
выглядае  прынцып  з
міністрам будаўніцтва Курач
кіным.  Раптам  (ізноў  гэтае
“раптам”!), падчас суботніка
(хоць нейкая карысць ад гэ
тага мерапрыемства) Лука
шэнка даведваецца ад кіраў
ніка МУС Навумава, што па
Курачкіну даўно плача Вала
дарка. І публічна абураецца:
дык чаму вы яго не пасадзілі
дагэтуль?

Таму, шаноўны Аляксандр
Рыгоравіч, што год таму вы
асабіста ўсталявалі закон, па
водле якога нават на апера

тыўную распрацоўку высока
пастаўленых злачынцаў трэ
ба браць дазвол у вас асабі
ста. Не кажучы ўжо пра кры
мінальную  справу  і  “па
садзіць”.  Такім  чынам,  не
спрыяльныя ўмовы для пра
ваахоўчых  органаў  і  спры
яльныя для карупцыянераў
створаныя кім? Можа, адка
жаце на гэтае пытанне пад
час наступнай прэсавай кан
ферэнцыі?

Ідзем далей. Наконт сельс
кай гаспадаркі было заяўле
на,  што  ейная  прадукцыя
мусіць  быць  прыбытковай.
Аграрыям параілі болей не
разлічваць  на  дзяржаўныя
датацыі і ратавацца сухім ма
лаком: маўляў, яно цяпер да
ражэйшае ў пяць разоў!

Аднак  усе,  уключна  з
самім Лукашэнкам, ведаюць,
што  заявы  пра  самаакуп
насць сельскай гаспадаркі –
абсалютна пустыя. Да ведама:
у мінулым годзе, паводле аф
іцыйных звестак, аграрыі вы
рабілі прадукцыі на 15,1 тры
льёна рублёў. А датацыяў ат
рымалі 15,2 трыльёна. Калі
сёння іх пазбавіць дзяржаў
най падтрымкі, сельская гас
падарка сканае ўмомант, бо
існаваць самастойна ў ство
раных  за  апошнія  10  гадоў
умовах яна не ў стане. За што
зноў жа шчыры дзякуй кіраў
ніку дзяржавы.

Ён, дарэчы, прапанаваў, як
зрабіць нашае з вамі жыццё
максімальна  камфортным:

“Крэдыты для насельніцтва
трэба  зрабіць  яшчэ  больш
даступнымі. Гэта дапаможа
людзям  хутка  вырашаць
іхныя пабытовыя праблемы,
будаваць жыллё, набыць ма
шыну...”

ШЛЯХ У НІКУДЫ
ЛУКАШЭНКА ПРАПАНУЕ ЗАКРУЦІЦЬ КРАН

Выглядае прывабна. Але
вось што гаворыць пра крэ
дыты  Лукашэнка  ў  іншым
месцы паслання:  “Крэдыт –
гэта пастка, у якую патрапім
нават не мы, а нашыя дзеці і
ўнукі”. Праўда, тут ён меў на
ўвазе, што нашай дзяржаве
не варта пазычаць грошы ў
іншых. Бо потым давядзецца
разлічвацца  з  працэнтамі.
Аднак тое ж самае тычыцца і
крэдытаў для насельніцтва.

Да  гэтага  варта  дадаць,
што чым болей крэдытаў на
жыллё  выдаюць  банкі,  тым
даражэйшымі робяцца ква
тэры. Раней, калі квадратны
метр каштаваў каля 700 даля
раў,  Лукашэнка  абяцаў
спыніць  рост  цэнаў  на
жыллё. Цяпер, калі ў Мінску
квадратны  метр  неўзабаве
дойдзе да 2000 даляраў, прэ
зідэнт гэтую тэму проста за
моўчвае.

Што  тычыцца  сітуацыі  з
энергарэсурсамі, Лукашэнка
прапанаваў спыніць папрокі
на  адрас  Расіі,  а  вырашаць
праблему за кошт эканоміі.
Цікава, а хто ж болей за ас
татніх у апошнія месяцы пап
ракаў усходняга суседа? Ці
не сам кіраўнік Беларусі? А
цяпер, нібыта, ён ні пры чым.
Ва ўсім вінаватыя мы з вамі.
Зашмат спажываем.

Але  ж  Лукашэнка  ўжо
знайшоў выйсце – усіх пас
тавіць на лічыльнікі! Лічыць
усё: цяпло, халодную і гара
чую ваду. Тады расход, павод
ле прэзідэнцкіх разлікаў, ска
роціцца на 50%, ці нават на
100%: “Бо кожны чалавек ба
чыць:  адкрыў  кран  –
лічыльнік круціцца, закрыў –
не. Вось  і усё пытанне. Гэта
просты, правераны шлях вы
рашэння праблемы”.

Просты аж занадта. Бо ска
рачэнне на 100% – гэта про
ста адмова ад спажывання. І
мяркуючы па тым, як разгор
тваюцца падзеі, не выключа
на, што для многіх беларусаў
менавіта такая перспектыва і
застанецца.  У  камплекце  з
пазбаўленнем  ад  усялякіх
ільгот.

Валер Філін

Гарадскі рынак. Жлобін, красавік 2007 году.
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Як робяцца хваліПА ЯКІМ МАРШРУЦЕ ПРОЙДЗЕ
ЧАРНОБЫЛЬСКІ ШЛЯХ?

СаюздрукБАНКІРЫ ФАРБУЮЦЬ БАРДЗЮРЫ
АЛЬБО ЖЫВІЦЕ СВАІМ РОЗУМАМ!

АЛЬБО ДУДАРСКІ ФЭСТ ЯК ПЕРАМОЖНАЯ НАВІНА
У  Мінску  прайшоў  вялікі

дударскі фэст. На мой погляд,
гэта не проста так сабе кан
цэрцік, які можна й не заўва
жыць.  На  фоне  бясконцых
беларускіх паражэнняў – за
чыняюцца школы, газеты, су
полкі – гэта радасная і пера
можная навіна. Вам не толькі
псіхолаг, але і звычайны ча
лавек  са  здаровым  сэнсам
скажа, што перамогі ды ра
дасці  ў  жыцці  абавязкова

патрэбныя. Інакш можна ад
чаяцца і папсавацца ў розуме
ад бедаў. Дык вось, 20 гадоў
назад пра дуду можна было
толькі ў кніжцы прачытаць, а
сёння  дзесяткі  майстроў  іх
вырабляюць, дзесяткі музы
каў граюць на тых дудах. Гра
юць і аўтэнтычную музыку,  і
мадэрновую.  Сустракаюць
гасцейдудароў з усяго свету.
І нашых дудароў ва ўсім све
це з цікавасцю сустракаюць.

Засталося журналістам дапа
магчы замацаваць гэтую ду
дарскую перамогу. Хацелася
б, каб дуда часцей гучала на
нашым радыё ды пра дуда
роў  часцей  распавядалі.
Можа  я  няўважліва  слухаў,
аднак рэпартаж пра дударскі
фэст пачуў толькі на Радыё
Свабода.

Моўная заўвага. 24 краса
віка  ў  аглядзе  “Званкоў  на
Свабоду” Галіна Абакунчык

цытуе слухачоў: “У сваіх SMS
ках  слухачы  пытаюцца,  па
якому  маршруту  пройдзе
Чарнобыльскі Шлях?” Слуха
чы маглі так  і напісаць – па
якому маршруту. Але прав
ільна пабеларуску сказаць –
па  якім  маршруце  пройдзе
Чарнобыльскі Шлях?

Сяржук Вітушка

Напярэдадні “Чарнобыльс
кага шляху” “Советская Бело
руссия” намагаецца чарговы
раз напалохаць свойго чыта
ча,  выкарыстаўшы  ў  якасці
“страшылкі” гэтым разам не
толькі кіргізскі Бішкек. Цяпер
нашым ідэолагам дручкоў  і
аўтазакаў можна смела агля
дацца на Маскву.

“Предлагаем выйти на ули-
цы Минска (Гомеля, Бреста,
Лоева, Городка etc.) и задать
первым попавшимся прохо-
жим (кроме детсадовцев и
подростков), что им больше
по душе: спокойствие белорус-
ских улиц или звон бишкекских
витрин, которые крошат во
имя «демократических прин-
ципов»? Впрочем, витрины
снесут все, с разбитыми голо-
вами сложнее... Так или иначе
ответы будут схожими: нор-
мальным людям, имеющим
собственность и достоин-
ство, о сохранении которых
должны беспокоиться как
власть, так и все политичес-
кие партии, по душе спокой-
ствие и порядок…».

Цікава,  каго  гэта  мае  на
ўвазе аўтар, кажучы пра люд
зей, якія маюць уласнасць  і
годнасць? Ды яшчэ якім па
душы дзеянні амона. Асабіста
я такіх не ведаю. Баюся, іх не
існуе ў прыродзе. Бо, каб ад
чуць, як у нас паважаюць ча
лавечую годнасць, не абавяз
кова  ісці  на  Чарнобыльскі

Шлях. Дастаткова ў сябе на
працы  пачаць  гаварыць
праўду.

Ілюстрацыяй таго, ува што
ператварылася ў Беларусі ча
лавечая годнасць, служыць
матэрыял у газеце “Звязда”.
Апытанне, прысвечанае лені
нскаму суботніку.

Мiкалай ЛАЗАВIК, сакратар
Цэнтральнай камiсii па вы-
барах i правядзенню
рэспублiканскiх рэферэндумаў:

— Да суботнiка ў Цэнтр-
выбаркаме ставяцца вельмi
сур’ёзна. Так, сёння (20
красавiка — аўтар.) старшы-
ня сабрала ўсiх супрацоўнiкаў,
каб абмеркаваць, чым будзем
займацца падчас суботнiка.
Вырашылi, што пералiчым
свой дзённы заробак. Акрамя
таго, усе заўтра выйдуць на
свае працоўныя месцы, каб зай-
мацца не чыста службовымi
абавязкамi, а каб навесцi пара-
дак у сваiх кабiнетах...

Асоль СЛIВЕЦ, фрыстай-
лiстка, сярэбраны прызёр
чэмпiянату свету-2007:

— У гэту суботу я буду
фарбаваць паркан побач з Па-
лацам воднага спорту, i Дзiма
Дашчынскi быццам таксама
прыйдзе. Так што абодва ся-
рэбраныя прызёры сёлетняга
чэмпiянату свету будуць
удзельнiчаць у суботнiку. Я
стаўлюся да гэтай традыцыi
станоўча, таму што трэба
прыносiць карысць. I ў школе, i

ва ўнiверсiтэце я таксама
ўдзельнiчала ў суботнiках. У
некаторых спартсменаў на
суботнiк выпадаюць
спаборнiцтвы, а ў мяне вясной
звычайна ёсць час.

Анатоль ДРАЗДОЎ,
начальнiк упраўлення
iнфармацыi Нацыянальнага
банка Беларусi:

— Супрацоўнiкi Нацбанка
будуць працаваць заўтра на
многiх накiрунках. Напрыклад,
100 чалавек паедзе ў падшэф-
ную гаспадарку. Многiя будуць
удзельнiчаць у
добраўпарадкаваннi тэрыто-
рый вакол будынкаў, якiя нале-
жаць Нацбанку. Будуць людзi
наводзiць парадак i на сваiх
працоўных месцах... Асабiста я
выйду на суботнiк 28
красавiка i буду фарбаваць
бардзюры вакол будынка праў-
лення банка. Буду «паднаўляць
фарбу».

Цікава,  чым  яны  там,  у
Цэнтрвыбаркаме займаюцца,
што цэлы дзень будуць на
водзіць парадак у кабінетах?
Да сённяшняга дня адзнача
юць леташнюю перамогу на
выбарах? Ну, са спартоўцамі
ўсё  ясна,  яны  людзі  падня
вольныя.  А  шаноўнаму  на
чальніку упраўлення не со
рамна? Перад дворнікамі, у
якіх  ён  будзе  забіраць  іхні
хлеб?

А “Знамя Юности” паведа
міла пра ўнікальную акцыю

БРСМаўцаў. Пад назвай «Мо
лодость. Традиции. Будущее».

“В парке, где в 2008 году зап-
ланирована установка па-
мятного знака в честь 90-ле-
тия комсомола, участники ак-
ции заложили капсулу с поже-
ланиями молодому поколению
и установили памятную таб-
личку. В послании содержится
следующий наказ:
«Мы, представители передо-
вой молодежи начала XXI века,
обращаемся к вам, своим свер-
стникам грядущих поколений,
с напутствием:

— Живите своим умом и
трудом!

— Гордитесь своей стра-
ной!

— Храните и преумножай-
те славную историю белорус-
ского народа, его ментали-
тет, традиции и нацио-
нальную культуру!

— Чтите подвиги наших
дедов и отцов!

— Берегите и продолжайте
своими делами лучшие тради-
ции комсомола!»

Хочацца верыць, што ся
род людзей будучых пакален
няў  няма  каму  будзе  захо
ўваць і памнажаць бээрэсэ
маўскі менталітэт. І што нашы
нашчадкі не зразумеюць, што
юныя  лукашысты  разумелі
пад  “нацыянальнай культу
рай”.

Алесь Канюціч
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СЫС, АБО СТЫХІЯ Невядомая
Беларусь

Стрэмкі
ШТО АДЧУВАЕ ДРОТ, ПА ЯКІМ ІДЗЕ ТОК?

Зусім нядаўна мне патрап
іўся зборнік паэзіі Анатоля
Сыса “Лён”. Там сярод іншых
ёсць і здымкі паэта апошніх
гадоў, твар, ужо знявечаны
павольнай дэградацыяй, са
магубствам “у крэдыт”.

Добра, што я яго не бачыў
– такім.

Наша адзіная сустрэча ад
былася  ў  канцы  80х  гадоў
мінулага стагоддзя ў Вільні.
Тады толькітолькі будзіўся
адраджэнскі рух,  і моладзь,
даведаўшыся, што Вільнюс –
гэта Вільня, рынулася ў гэты
горад,  –  і    каб  пакланіцца
сівой даўніне, і – каб заявіць
свае правы на сталіцу былой
супольнай дзяржавы.

Памятаю,  адзін  юнак  на
пісаў  на  заінелай  званіцы,
што на Катэдральнай плош
чы, “Жыве Беларусь!”.  Іншы
патрыёт, мясцовы, не вытры
маў  –  “Ти  ехай  к  сибе  в
Минск и там писай!”

Вось і Анатоль Сыс з Сер
жуком  Вітушкам  завіталі  ў
сваючужую Вільню.

“Стыхійнасць” і неўтайма
ванасць  Сыса  была  бачна
“няўзброеным  вокам”.  Ён
крочыў па вуліцах, як гаспа
дар, да ўсіх гаварыў пабела
руску, не звяртаючы ўвагі, ці
яго  разумеюць,  ці  не.  “Ну
Анатоль, ну не трэба...” – ціха
спрабаваў  яго  супакоіць
сціплы Вітушка, але – дзе там.

Аднак ён звяртаў на сябе
ўвагу не аднымі паводзінамі.
Матухнапрырода надзяліла
яго не толькі баявым духам,
але й адпаведнай знешнас
цю.

Нядаўна бачыў у тэлевіза
ры маладзёна, які ўдзельні
чае  ад  Літвы  ў  сусветным
конкурсе “Містэр Сусвет” (ад
паведнік жаночых конкурсаў
прыгажосці).  Куды  яму  да
Анатоля!

А потым быў “пікнічок” на
прыродзе,  і Сыс чытаў свае
вершы.  І я адчуў, як бывае,
калі  “мурашкі  па  спіне  бя
гуць”...  Да  гэтага  я  зведаў
штось падобнае на канцэрце
Андрэя  Вазнясенскага  ў
Мінскай філармоніі – але то
ж вядомы паэт, амаль класік,
жыхар Парнаса, —а  тут, по
бач, – нікому невядомы хла
пец...

Найбольш уразіў славуты
цяпер “Пацір”...

Калі ўжо добра “пасядзелі”,
Анатоль раптоўна ўтаропіўся
ў  мяне  неміргаючым  сваім
сталёвапяшчотным позіркам:
“Пачытай мне свае вершы!”

Вялікіх намаганняў кашта
вала  мне  пераканаць  яго,
што я не пішу вершаў. І – не
пераканаў,  бо  ўжо  зусім  у
канцы ён наблізіўся да мяне,
і  з  націскам  сказаў:  “Ты!
Пішаш! Вершы!” Памаўчаў  і
дадаў – “Я ведаю...”

Мабыць, яму не верылася,
што  нармальны  беларус
можа не пісаць вершаў!

(І  праўда,  праз  некалькі
гадоў  напісалася  мне  пару
рыфмаваных тэкстаў – але,
вядома, я ні за што б не стаў
іх чытаць Сысу...)

Паводле тэорыі Вярнадс
кага, усе нашы думкі і ідэі не
знікаюць, а застаюцца ў ноас
феры вакол Зямлі. А дзе за
раджаецца паэзія? У якіх сфе
рах, у якіх энергетычных па
лях?

І ці можам мы адчуць, ус
вядоміць, што адчувае асоба,
праз якую прыходзіць да нас
паэзія?

Што адчувае дрот, па якім
ідзе ток?

Пегас  Анатоля  Сыса
“хадзіў пад вольтавай дугой”,
— напісаў Міхась Скобла. А
іншы  чалавек  увогуле  пад
зяліў усіх людзей на “высока
вольтных” і “нізкавольтных”.

Мы ніколі не даведаемся,
якое было напружанне.

Але мы ведаем, якая заста
лася паэзія.

Калі дапусціць (і ці такая
ўжо гэта фантастыка?), што
беларуская мова знікне, але
хтось з нашчадкаў знойдзе
хоць некалькі вершаў Сыса –
ён захоча адрадзіць мову, на
якой напісаны такія творы.

Алег Аблажэй

Пасадка бульбы. Мінская вобласць, 22 красавіка 2007 году.

27 красавіка 1996 году ў
Мінску адбываюцца масавыя
арышты ўдзельнікаў “Чарно
быльскага шляху”, які прай
шоў напярэдадні. За кратамі
апынуліся больш за 200 чала
век.

29 красавіка  1996  году
Канстытуцыйны суд Беларусі
прызнае неадпаведным Кан
стытуцыі краіны ўказ прэзі
дэнта  Лукашэнкі,  паводле
якога  органы  ўлады  мусілі
выконваць ягоныя прызна
ныя  неканстытуцыйнымі
ўказы.  Гэтае  процістаянне
прывядзе  да  спробы
імпічменту Лукашэнкі ў Вяр
хоўным Савеце, якая не ўдас
ца. Канстытуцыйны суд будзе
заменены  іншым  судом,  а
Вярхоўны  Савет  –  разагна
ны.

Пра дзень 1 траўня нашы
продкі сказалі б: на Кузьму.
На Кузьму сеялі моркву і бу
ракі.

3 траўня 1877 году нарад
зіўся  беларускі  кампазітар
Антон Грыневіч. Яшчэ ў 1906
годзе ў Пецярбургу ён стаў
сябрам выдавецкае суполкі
“Загляне сонца  і ў наша ва
конца”, а пасля стварыў сваё
прыватнае выдавецтва. Гры
невіч  укладаў  і  друкаваў
зборнікі беларускіх песень,
рабіў фальклорныя запісы па
ўсёй  Беларусі.  У  1937м  ён
быў  прызнаны  ворагам  на
роду і расстраляны.

4 траўня 2005 году памёр
беларускі паэт Анатоль Сыс.

6 траўня ў Беларусі вялі
кае  традыцыйнае  свята  —
Юр’я.  Менавіта  гэты  дзень
нашы продкі лічылі пачаткам
сапраўднай вясны, на Юр’ю
першы раз пасля зімы выга
нялі на пашу жывёлу, якой да
гэтага дня мусіла хапіць зімо
вых  запасаў  корму.  Святы
Юры  ў  гэты  дзень  адмыкаў
ключамі зямлю і пускаў расу.
Праўда, ёсць у фальклоры і
іранічныя  вершы  пра  гэты
дзень: «У годзе два Юр’і, ды
абодва дурні, адзін халодны,
другі галодны».

7 траўня  1942  году  ў
Мінску фашысты павесілі Ісая
Казінца, кіраўніка гарадскога
патрыятычнага падполля.

Фотафакт
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ПАДПІСКА НА СВАБОДУ

НА ЯКОЙ ВУЛІЦЫ МЫ ЖЫВЕМ?
Нядаўна Таварыства Бела

рускай мовы запрапанавала
пераназваць вуліцу Камуні
стычную  ў  Мінску  ў  вуліцу
Напалеона  Орды  –  у  гонар
беларускага  кампазітара  і
мастака, 200годдзе з дня на
раджэння якога адзначаецца
сёлета. У Мінскім гарвыкан
каме ўлады абяцалі просьбу
разгледзець. Але наўрад ці
вуліца Камуністычная хутка
зменіць  сваю  назву.  Улады
дбаюць  аб  захаванні  гіста
рычнай спадчыны, асабліва
савецкага перыяду. Вуліцы
Камуністычная, Рэвалюцый
ная,  Інтэрнацыянальная,
відаць, яшчэ доўга будуць за
хоўваць свае назвы – такса
ма, як вуліцы Леніна, Дзяр
жынскага, Калініна, Куйбы
шава, Мяснікова, Свярдлова,
іншых расійскіх рэвалюцыя
нераў і партдзеячоў.

Праўда, тут нядаўна зда
рыўся казус. Пётр Машэраў,
як  вядома,  быў  не  толькі
партызанам,  але  і  буйным
партыйным  кіраўніком  –
першым сакратаром ЦК КПБ,
членам ЦК КПСС. Ды вось за
гінуў не так, як належала за
брэжнеўскім часам партый
наму бонзу – не ў крамлёўс
кай бальніцы, а ў бязглуздай

аўтакатастрофе пад Мінскам.
Гэта ж выклік сістэме! А ў яго
гонар назвалі цэлы праспект
у  беларускай  сталіцы.  І  па
тым праспекце ездзіў да ня
даўняга часу… страшна ска
заць хто.

Карацей кажучы, у мэтах
аднаўлення  гістарычнай
справядлівасці імем Машэра
ва  назвалі  іншы  праспект,
менш  высокага  рангу.  Не
праспект нават, а так – вуліцу.
Якая датуль насіла імя іншага
беларускага  партызана  і
партдзеяча Івана Варвашэні.
У гады вайны ён быў сакрата

ром  падпольнага  Мінскага
абкама,  потым  –  Слуцкага
міжпартыйнага райкама, по
тым  камісарам  Слуцкай
партызанскай брыгады. Давя
лося цяпер Варвашэню пасу
нуцца  далей  ад  цэнтра
Мінска,  саступіўшы  месца
Машэраву.  А  што?  Імя  Ска
рыны, вунь, і тое прыбралі з
галоўнага праспекта, каб пе
раназваць яго ў гонар Неза
лежнасці.

Ад  гэтых  усіх  пертурба
цыяў, відаць, не толькі ў ста
лічных  чыноўнікаў,  але  ў
саміх менчукоў, насельнікаў

тых  пераназваных  вуліц
пачаў ехаць дах. Пытаешся,
напрыклад, у аднаго знаёма
га, у якога офіс быў на Вар
вашэні – у вас цяпер, спадар,
новы адрас? Вам на Машэра
ва цяпер трэба дасылаць ка
рэспандэнцыю?

А той з гонарам і годнас
цю  адказвае  –  адрас  новы,
але свой стары мы нікому не
саступім. Нам і на ранейшы
адрас пішуць. Таму гэта, маў
ляў, наш сцяг,  і мы яго ніко
му не аддамо!

Пры чым тут, скажаце, га
зета “Свабода” і навошта мы
вам  расказалі  гэтую  гісто
рыю? Ды, у прынцыпе, ні пры
чым.

Проста,  у  рэдакцыі  ёсць
свае  праблемы  з  адрасам.
Цяжка  знайсці  такі,  каб  і
ўладу ён задаволіў,  і сусед
зяў, і чытачоў, і лістаношаў. А
без  адрасу  ў  наш  час  –  ну
ніяк нельга.  І паскардзіцца
няма каму. Не Івану ж Варва
шэню з Пятром Машэравым.

Так  што  самі  будзем  шу
каць лепшага варыянту.

А пакуль вяртаемся да ра
нейшага адрасу. Просьба да
раваць за клопат.

Максім Пешка

Мінск, 17 красавіка.

наступны нумар выйдзе 10 траўня


